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  Slovo starostky
Milé Radějovjanky, milí Radějovjané,
na sklonku roku 2023 Vám přinášíme předvánoční vydání našeho obecního zpravo-

daje. V tomto zpravodaji se budeme věnovat událostem, které se odehrály v naší obci od 
července do prosince letošního roku. Můžete se začíst do příspěvků o proběhlých kultur-
ních a společenských akcích (a že jich bylo!), o činnostech organizací a spolků, o zrealizo-
vaných projektech, nových investicích a také o důležitých informacích týkajících se fungo-
vání obce. Mám radost z toho, že se v naší obci stále něco děje. V letošním roce proběhly 
jak tradiční akce, tak nové jako je „Zdravý den zdraví“ nebo rozsvícení vánočního stromu 
s jarmarkem. Děkuji všem jednotlivcům, organizacím a spolků za organizaci. Děkuji také 
vám, občané, za účast na akcích a za zájem o dění v naší obci. Chtěla bych také poděkovat 
všem, kteří se podílejí na vzniku tohoto zpravodaje, za vaše příspěvky a fotografi e. Velký 
dík patří především Jitce Lekešové, která dlouhodobě zajišťovala sběr a přípravu článků 
pro grafi ckou úpravu a tisk zpravodajů.

Konec roku je také časem hodnocení a plánování do budoucna. V naší obci jsme le-
tos mimo jiné vybudovali zázemí k víceúčelovému hřišti s WC a skladem, opravili část 
místních komunikací, vykoupili a směnili pozemky důležité pro rozvoj obce, na údržbu 
obce jsme pořídili traktor a osobní automobil pro obecní pracovníky, vybudovali spor-
toviště s workoutovými prvky, pořídili vybavení pro jednotku SDH. Proběhla také těžba 
v obecním lese a prodej palivového dříví občanům.  Podařilo se nám získat fi nanční pro-
středky z rozpočtu Národní sportovní agentury i Jihomoravského kraje. V následujícím 
roce plánujeme opravit hlavní most, provést rekonstrukci v  ZŠ a  MŠ, dobudovat areál 
víceúčelového hřiště, kde přibude dětské hřiště, v areálu bývalého JZD zajistit zázemí pro 
obecní zaměstnance, prostor pro obecní techniku a také sběrné místo. Získali jsme dotaci 
na vybudování FVE na obecním úřadu a SSC. Připravuje se také studie na novostavbu 
lavky u školy. Rádi bychom také zajistili opravy obecních komunikací. Takové opravy jsou 
nákladné a abychom mohli čerpat dotační prostředky, je nutné mít vypracovaný pasport 
místních komunikací. Z toho důvodu v příštím roce zajistíme vypracování tohoto doku-
mentu. Pevně doufám, že nenastanou žádné větší komplikace a že naplánované akce zdár-
ně uskutečníme. Podrobnější informace budeme projednávat na jednáních zastupitelstva 
a budeme vás postupně informovat.

Drazí spoluobčané, za sebe, za obecní zastupitelstvo i za obecní úřad Vám přeji klidné 
a radostné Vánoce prožité v blízkosti těch, které máte rádi. 

Konec roku je spojený s příchodem zimy. Příroda odpočívá, nabírá sílu a připravuje 
se na nový začátek. Do nového roku 2024 Vám přeji dostatek odpočinku, mnoho síly pro 
věci rozběhnuté i pro věci nově vznikající. Abyste ve zdraví a radosti prožili následující 
rok. Ať se Vám daří plnit Vaše plány a uskutečňovat Vaše sny.

Vaše starostka Marie Liferenková
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  Jednání zastupitelstva obce

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Radějov 

č. 7/2023, které se konalo dne 26. 6. 2023 na OÚ v Radějově.

Zastupitelstvo obce Radějov:
- bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 4/2023
- uděluje souhlas s celoročním hospodařením obce a schvaluje závěrečný účet obce za rok 

2022 včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 2022 s výhradou 
chyb a nedostatků uvedených ve Zprávě o výsledku přezkoumání hospodaření a přijímá 
opatření.

- schvaluje účetní závěrku Obce Radějov za rok 2022
- schvaluje účetní závěrku Základní školy a Mateřské školy Radějov, okres Hodonín, pří-

spěvkové organizace za rok 2022
- ZOR bere na vědomí informace o návrhu závěrečného účtu DSO Mikroregionu Strážnic-

ko za rok 2022
- souhlasí, aby Základní škola a Mateřská škola Radějov, okres Hodonín, příspěvkové orga-

nizace přijala účelově určený dar od Women for Women o.p.s. v rámci charitativního pro-
jektu obědy pro děti ve výši 10 296 Kč pro období 1.9. - 31.12.2023 a 15 444 Kč pro období 
1.1 - 30.6.2024

- schvaluje smlouvu o dotaci č. JMK083237/23/OKH z rozpočtu JMK na projekt „Vybavení 
JSDH Radějov“

- schvaluje uzavření Smlouvy o výpůjčce č. 1/2023 v předloženém znění s Rodinným cen-
trem Strážnice, z.s. na dobu určitou do 30.6.2025

- schvaluje Řád veřejného pohřebiště obce Radějov v předloženém znění
- schvaluje uzavření Smlouvy o poskytnutí podpory členské obci SMS ČR –„DTMka jedno-

duše = DTMka.cz“ se Sdružením místních samospráv ČR, z.s.
- schvaluje koupi pozemku parc. č. 1870/91 v k.ú. Radějov u Strážnice o výměře 31 m2 zapsa-

ný na LV 2051, který vlastní pan Tomáš Stránský za cenu 100 Kč/m2.
- bere na vědomí žádosti o prodej a pronájem obecních pozemků
- bere na vědomí žádosti o pronájem nebytového prostoru č.p. 263
- bere na vědomí žádost o příspěvek na opravu cesty v chatové oblasti
- bere na vědomí informace o  možnostech zastavitelnosti pozemků parc. č. 1181/2 

a 1181/5
- bere na vědomí informace o stavu obecní techniky
- bere na vědomí zájem o pronájem objektu Blumencheinovo nově vzniklým spolkem Na 

Blumenscheinovém, z.s. a o jeho plánovaných aktivitách
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Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Radějov 

č. 8/2023, které se konalo dne 24. 7. 2023 na OÚ v Radějově

Zastupitelstvo obce Radějov:
- schvaluje výsledek výběrového řízení na projekt Sportovní zóna Radějov. ZOR schvaluje 

uzavření smlouvy s fi rmou HRAS-zařízení hřišť, s.r.o., Zemědělská 145/6, 736 01 Havířov 
- Dolní Datyně, IČ 47666331, která podala nejnižší nabídku ve výši 354 007,28 Kč.

- schvaluje navýšení členského příspěvku do MAS Strážnicko, z.s. o 3 Kč/obyvatele, tedy na 
10 Kč/obyvatel/rok. ZOR schvaluje uhrazení doplatku části členského příspěvku v MAS 
Strážnicko, z.s., a to 3 Kč/obyvatel za roky 2020 – 2022 v celkové výši 7 599 Kč

- bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 5/2023
- schvaluje poskytnutí sponzorského daru pro Centrum pro sluchově postižené Hodonín-

sko, o.p.s. na pořízení automobilu – plugin hybrid ve výši 2 000 Kč
- schvaluje cenu za prodej pozemků nacházejících se v chatové oblasti ve výši 250 Kč/m2. 

ZOR schvaluje cenu pronájmu pozemků v chatové oblasti ve výši 8 Kč/m2/rok. ZOR schva-
luje cenu pronájmu pozemků v obci ve výši 5 Kč/m2/rok. ZOR schvaluje, že prodejní cena 
pozemků za m2 v obci se bude určovat individuálně na základě konkrétní žádosti (druh 
pozemku) a jejího projednání.

- bere na vědomí informace týkající se Koncepce rozvoje cyklistiky Jihomoravského kraje do 
roku 2023

- bere na vědomí informace od místostarosty o zpracování dotazníků o odpadech
- bere na vědomí informace o problému s parkováním na hlavní cestě – dopis pro občany
- bere na vědomí informace o natáčení fi lmu Poberta v Nové ulici a poskytnutí zázemí pro 

fi lmový štáb na hřišti s úhradou nákladů (elektřina, pronájem)

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Radějov 

č. 9/2023, které se konalo dne 21. 8. 2023 na OÚ v Radějově

Zastupitelstvo obce Radějov:
- schvaluje příspěvek na stravování pro uvolněné zastupitele od 1.9.2023 na základě Směrni-

ce, která stanovuje pravidla pro stravování obecních zaměstnanců dle platné legislativy
- bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 6/2023
- bere na vědomí výsledek výběrového řízení na zakázku. Na základě výběrového řízení 

schvaluje uzavření smlouvy se SYNPRO, s.r.o. na dodávku traktoru YANMAR YT 347 vario 
vč. kartáče TSPH 1550 za cenu 1 270 137 Kč. ZOR pověřuje starostku podpisem smlouvy.

- bere na vědomí možnost nákup a instalaci vrat na ocelokůlnu na Grošovém včetně dove-
dení elektrické sítě k tomuto místu

- bere na vědomí informace k pacht pozemků v Oboře Radějov dle vyvěšeného záměru. Na 
základě jednání bude rozhodnuto o dalším postupu
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- schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 423 o výměře 25 m2 Jaroslavovi Kašparovi
- schvaluje pronájem části pozemku parc. č. 1214/2 m2 o výměře 70 m2 Aleně Lakosilové
- schvaluje pronájem pozemku parc. č. 134/1 m2 o výměře 1072 m2 společnosti Penzion 

Roseta s.r.o.
- schvaluje technickou úpravu prostor pro další záměry části budovy č.p. 263
- schvaluje výpůjčku pozemku 249/1 spolku Na Blumenscheinovém, který je zastoupený 

předsedkyní p. Radomírou Niko
- bere na vědomí žádosti o pronájem a prodej obecních pozemků
- schvaluje vypracování projektové dokumentace a dalších dokumentů potřebných pro po-

dání žádosti o dotaci do Výzvy RES+ č. 3/2022 - Komunální FVE pro malé obce
- bere na vědomí postup prací u projektů

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Radějov 

č. 10/2023, které se konalo dne 25. 9. 2023 na OÚ v Radějově

Zastupitelstvo obce Radějov:
- bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 7/2023
- bere na vědomí předloženou projektovou dokumentaci na projekt „Instalace FVE na bu-

dovách obce Radějov“ a schvaluje podání žádosti o dotaci ze SFŽP, Modernizačního fondu 
– Výzva RES+ č. 3/2022 v předloženém znění

- schvaluje opravu komunikace pod Žerotínem včetně podkladů (kufru)
- schvaluje účast obce na elektronické dražbě – nemovitost č.p. 367 a pozemky v areálu bý-

valého JZD
- bere na vědomí informace o výkupu pozemků v areálu bývalého JZD

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Radějov 

č. 11/2023, které se konalo dne 30. 10. 2023 na OÚ v Radějově

Zastupitelstvo obce Radějov:
- bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 8/2023
- kupuje od paní Miluše Hořákové pozemky zapsané na LV 618 za cena 150 Kč/m2, a to 

pozemek parc. č. 537/6, parc. č.  1385/19,, parc. č. 1385/320, parc. č. 534/5 a 1385/321
- kupuje od paní Růženy Jurniklové ¼ pozemků zapsaných na LV 1396 za cena 150 Kč/m2, a to 

¼ pozemku parc. č. 537/5, ¼ pozemku parc. č. 1385/315, ¼ pozemku parc. č. 1385/316. Dále za 
cenu 30 Kč/m2 ¼ pozemku parc. č. 1361.

- kupuje od pana Harašty Jozefa, Radějov 86, Radějov ½ pozemků zapsaných na LV 1714 a od paní 
Brožovičové Heleny, Rumunská 1588, Strážnice ½ pozemků zapsaných na LV 1714 za cenu 150 Kč/
m2, a to pozemek parc. č. 537/2, parc. č. 1385/305, parc. č. 1385/306 a pozemek parc. č. 1385/307.

- kupuje od paní Voráčkové Marie pozemek zapsaný na LV 1043 par. č. 1870/90 za cenu 100 Kč/m2.
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- schvaluje směnu pozemků zapsaných na LV 1 parc. č. 300/5 300/13 za pozemky zapsané na 
LV 1396 ve vlastnictví pana Hazuzi Josefa, a to ¾ pozemek parc. č. 537/5, ¾ pozemku parc. 
č. 1385/315, ¾ pozemku parc. č. 1385/316 a ¾ pozemku parc. č. 1385/316

- schvaluje směnu pozemků zapsaných na LV 1 parc. č. 1801 za pozemky zapsané na LV 75 
ve vlastnictví pana Jarského Miroslava, a to parc. č. 1385/322, parc. č. 1385/323, parc. č. 
1385/323 a pozemek parc. č. 2981

- bere na vědomí o možnostech propachtování obecních pozemků
- schvaluje záměr prodej pozemků parc. č. 3166/3 o  výměře 42 m2, č.p. 425/1 a  parc. č. 

3167/9 a schvaluje záměr prodej části pozemku parc. č. 2812/1 cca 15 m2, který bude roz-
dělen geometrickým plánem 

- schvaluje fi nanční příspěvek KORDIS JMK, a.s. na fi nancování systému IDS JMK ve výši 
100 Kč/obyvatel, celková výše příspěvku na rok 2024 činí 84 100 Kč

- schvaluje fi nanční spoluúčast obce na fi nancování sociálních služeb ve správním obvodu 
obce s rozšířenou působností Veselí nad Moravou na rok 2024 v maximální výši 163 165,- Kč

- schvaluje zachování stejné výše místních poplatku jako doposud, tedy za odpady 600 Kč/
obyvatel, 600 Kč/chata, za 1. psa 100 Kč, za dalšího psa 100 Kč a poplatku z pobytu ve výši 
15 Kč/noc/ubytovaný

- bere na vědomí informace od velitele a členů JSDH, kteří byli na jednání přítomni – stav 
hasičské techniky a možnost být JPO III

- bere na vědomí informace o zaměstnancích obce
- bere na vědomí informace o příštím jednání zastupitelstva v SSC, které bude spojeno s ve-

řejnou debatou

Výpis usnesení ze zasedání Zastupitelstva obce Radějov č. 

12/2023, které se konalo dne 27. 11. 2023 ve Sportovně spole-

čenském centru v Radějově

Zastupitelstvo obce Radějov:
- bere na vědomí Rozpočtové opatření č. 9/2023
- schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku z pobytu s platností od 1. 1. 2024
- schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku ze psů s platností od 1. 1. 2024
- schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku za obecní systému odpadového 

hospodářství s platností od 1. 1. 2024
- diskuze o investicích v roce 2024

Tak jak jsme slíbili na ustavujícím zastupitelstvu, konalo se po roce veřejné zasedání zastupi-
telstva, kde byl prostor pro dotazy a diskuzi. Informace o jednání byla zveřejněna na úřední 
desce, na internetových stránkách obce, na Facebooku a hlásila se v rozhlase. Přítomno bylo 
všech 9 členů zastupitelstva a z řad veřejnosti se dostavilo 6 občanů. 

Marie Liferenková
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  Projekty a investice
Zrealizované projekty a investice

Zázemí k víceúčelovému hřišti
Projektová dokumentace byla vypracována v roce 2020, v roce 2021 byla podána žá-

dost o dotaci z Národní sportovní agentury. Dotace byla schválena v prosinci 2022. Roz-
hodnutí o udělení dotace bylo doručeno v červenci 2023. Realizace proběhla na základě 
výběrového řízení v červenci až říjnu 2023. Zhotovitelem byl pan Jiří Kocourek z Kozojí-
dek. Nyní čekáme na vyjádření dotčených orgánů pro vydání kolaudačního souhlasu. To 
by mělo být vydáno stavebním úřadem do konce ledna 2024. Poté může zázemí sloužit pro 
návštěvníky hřiště a také návštěvníky akcí.

Stavba zázemí je umístěna v blízkosti víceúčelového hřiště. Jedná se o stavbu obdélní-
kového tvaru o rozměrech 4 m x 10,3 m se zastavěnou plochou 41,4 m2. Umístěno je zde 
WC pro dámy, jehož součástí je i WC pro invalidy a WC pro pány včetně umyvadel. Levou 
část tvoří sklad pro sportovní potřeby.

Celková cena: 2 306 834 Kč
Dotace z Národní sportovní agentury: 800 000 Kč

Sportoviště s workoutovými prvky
Na dolním hřišti bylo v říjnu vybodováno sportoviště s workoutovými prvky. Zhotovi-

telem byla fi rma HRAS – zařízení hřišť s.r.o. Součástí projektu byly přípravné terénní prá-
ce, dodávka a montáž prvků a dokončovací práce, včetně návozu dřevěné štěpky. Můžete 
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si zde zacvičit např. na žebřinách, ručkovadle nebo hrazdě. Toto hřiště je určeno pro děti 
od 8 let, některé prvky až od věku 12 let. Prosíme o respektování provozního řádu, který 
je umístěn na hřišti.

Celková cena: 354 008 Kč
Dotace z Jihomoravského kraje: 176 000 Kč

Traktor včetně zametacího kartáče
Na základě výběrového řízení na dodávku trakto-

ru byl obcí zakoupen traktor YANMAR YT 347 a za-
metací kartáč TSPH 1550. Traktor má 4válcový motor, 
výkon motoru 46,6 HP a výkon hydrauliky 60 l/min. 
Celková cena činila 1 270 137 Kč. Byly použity fi nanční 
prostředky z rozpočtu obce. Na základě výběrového ří-
zení byla vybrána jako prodávající fi rma SYNPRO, s.r.o.

Podrobnější informace o  veřejných zakázkách 
obce můžete nalézt na Portále pro vhodného uveřej-
nění www.vhodne-uverejneni.cz - profi l zadavatele 
Obec Radějov.

Žádosti o dotace

Instalace FVE na budovách obce Radějov
Byla nám schválena žádost o podporu z Modernizačního fondu na vybudovaní FVE 

na obecním úřadě a SSC.  Předmětem projektu je instalace FVE na budově obecního úřa-
du a budově SSC o celkovém výkonu 49,5 kWp a akumulací vyrobené el. energie o kapa-
citě 43,4 kWh. Celková cena činí 3 109 714 Kč, dotace ze SFŽP činí 1 838 687,91 Kč. Čeká 
nás podpis smlouvy o dotaci a poté proběhne výběrové řízení na zhotovitele. Vyrobenou 
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elektřinu bude možné posílat a využívat také na ostatních obecních budovách, jako je 
ČOV, ZŠ nebo hasičárna.

Rekonstrukce ZŠ a MŠ
Aktuálně máme podané žádosti o dotace na projekt Rekonstrukce ZŠ a MŠ, a to na 

Ministerstvu fi nancí a Ministerstvu pro místní rozvoj. Stále nemáme informaci, zda jsme 
uspěli a  očekáváme ji do konce roku 2023. Součástí projektu je výměna dosavadních 
a nevyhovujících topných těles za modernější a spolehlivější zařízení. Plánovaná je také 
výměna osvětlení za úsporné žárovky s dostatečnou osvětleností, čím se nejen splní hygi-
enické předpisy, ale zároveň se sníží náklady na elektřinu. V prostorách školy budou také 
vyměněny rozvody elektřiny a vypínače spolu se zásuvkami. Pokud dotace nevyjde, bude 
projekt upraven a rekonstrukci zafi nancujeme z obecního rozpočtu. 

Marie Liferenková

  Okénko obecního úřadu

Stočné 2023 – vyplácení darů:

Dary budou vypláceny, v souladu s usnesením zastupitelstva č. 10/2022/3, na OÚ Radějov, 
v termínech: 
- pátek 22. 12. 2023  8:00 – 12:00 a 13:00 – 16:00
- čtvrtek 28. 12. 2023  8:00 – 12:00 

Dar bude vyplacen odběrateli (uvedeném na smlouvě) v hotovosti po předložení platného 
občanského průkazu. Pokud se odběratel nebude moci dostavit osobně, může pověřit plnou 
mocí jinou osobu, které bude po předložení platného občanského průkazu dar vyplacen. Plná 
moc nemusí být úředně ověřena.

Poplatky v roce 2024:

- odpad domy 600,- Kč za osobu a rok
- odpad chaty  600,- Kč za nemovitost a rok
- odpad chalupy 600,- Kč za nemovitost a rok
- ze psů  100,- Kč za jednoho psa a 150,- Kč za druhého a každého dalšího psa

Výběr poplatků na rok 2024 bude probíhat od 1. února 2024 na pokladně obecního 
úřadu v úředních hodinách, příkazem do banky na účet číslo 8629671 / 0100, variabilní sym-
bol je stejný jako vloni, případně Vám jej sdělíme na tel.: 518 337 828, mob.: 725 975 970 nebo 
na e-mailu kancelar@radejov.cz.
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  Sběr nebezbečného a velkoobjemového 

odpadu - vyúčtování 2023

Nebezpečný a velkoobjemový odpad 13. a 15. 5. 2023 – VYÚČTOVÁNÍ
- dřevo VO   2,52 t  1324,10
- barvy, lepidla, pryskyřice 470 kg  9080,40
- pesticidy   5 kg  126,50
- motorové oleje, …  50 kg  121,-
- nepoužitelná léčiva  5 kg  140,59
- absorpční činidla, fi tr.mat. 10 kg  203,28
- obaly obsahující NL  100 kg  2032,80
       13.028,67 Kč
ŘÍZENÍ SBĚRU – pracovníci TESPRY   462,22
DOPRAVA a PRONÁJEM NOSIČŮ    3840,54
PROVOZ SBĚRNÉHO DVORA    1948,10
NAKLÁDKA/ VYKLÁDKA    212,96
ULOŽENÍ VO NA SKLÁDCE STRÁŽNICE 4,68 tun  8789,93
        15.253,75 Kč
Celkem: 13.028,67 + 15,253,75 = 28.282,42 Kč

Nebezpečný a velkoobjemový odpad 14. a 16. 10. 2023 – VYÚČTOVÁNÍ
- dřevo VO   2,12 t  1146,64
- barvy, lepidla, pryskyřice 200 kg  3864,-
- pesticidy   8 kg  202,40
- motorové oleje, …  10 kg  24,20
- nepoužitelná léčiva  2 kg  56,24
- absorpční činidla, fi tr.mat. 20 kg  406,56
- obaly obsahující NL  160 kg  3252,48
       8.952,52 Kč
ŘÍZENÍ SBĚRU – pracovníci TESPRY   462,22
DOPRAVA a PRONÁJEM NOSIČŮ    3884,10
NAKLÁDKA/ VYKLÁDKA    435,60
ULOŽENÍ VO NA SKLÁDCE STRÁŽNICE 3,95 tun  5443,85
        10.225,77 Kč
celkem: 8.952,52 + 10.225,77 = 19.178.29 Kč
Za květen 28.282,42 Kč + za říjen 19.178,29 Kč = celkem za rok 47.460,71 Kč.

Plus mzdy zaměstnanců obce a náklady na provoz kontejnerového vozu Mercedes Atego.
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  Výsledky dotazníku 

k odpadovému hospodářství

Vážení spoluobčané,
dovolte, abychom Vám prostřednictvím tohoto zpravodaje publikovali výsledky květno-

vého dotazníku v rámci odpadového hospodářství. Tyto informace nám poslouží ke změnám 
v systému odpadového hospodářství. Nemusíte mít strach, nebude se jednat o významné změ-
ny. V krátkosti, ke stávajícím sběrným hnízdům vzniknou nové, rozšíříme počet i druhové 
složení zvonů na tříděný odpad, častěji se bude otvírat sběrné místo „na Grošovém“, a další. 
V neposlední řadě vznikne publikace o odpadovém hospodářství, která bude sloužit Vám ob-
čanům jako taková „příručka“ či manuál, kde se dozvíte vše potřebné o našem systému a jak 
správně a co nejefektivněji třídit odpady. Nechci „malovat čerta na zeď“, ale zároveň nechci 
tuto problematiku zlehčovat. Čeká nás v nadcházejících letech těžký úkol, jehož výsledek jsme 
schopni ovlivnit. Zda to bude pozitivně či negativně, to záleží opravdu na každém z nás, jak se 
k tomu postavíme. Níže se můžete podívat na výsledkové tabulky.

Jaké informační kanály obce nejvíce využíváte?
1. rozhlas 30 %
2. webové stránky obce 33 %
3. zpravodaj 25 %
4. jiné 13 %

Pro vysvětlení tabulky na výše položenou otázku 30 % respondentů odpovědělo, že využí-
vá rozhlas, nejvíce respondentů – 33 % uvedlo webové stránky obce, 25 % uvedlo zpravodaj, 
zbylých 13 % zaškrtlo políčko „jiné“.

Ocenili byste, kdyby obec provozovala obecní Facebook, kde by pravidelně zveřejňovala 
informace?
1. ANO 57 %
2. Ne 10 %
3. Nevím, nepokládám to za důležité 33 %

Jednotka sboru dobrovolných hasičů získala díky vrácení elektrozařízení 5.100,- Kč.
Za tuto cenu se vytřídilo 25 ledniček, 16 praček, 15 televizí, 15 monitorů a LCD televizí, 

12 sporáků, dále mikrovlnky, reprobedny, žehličky, lustry a další drobné elektro - 14 plných 
„bagů“ o velikosti 80 x 80 x 80 cm.
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Třídíte odpad?
1. Ano, v co největší možné míře 81 %
2. Snažím se, ale nejsem v tom tolik znalý/á 15 %
3. Chtěl bych, ale nevím jak a kde 2 %
4. Ne, nevidím v tom smysl 2 %

Chtěli byste se pravidelně více dozvídat o třídění a předcházení odpadu?
1. ANO 73 %
2. NE 8 %
3. Nevím 19 %

Využíváte pytlový sběr plastů od domu?
1. ANO 45 %
2. NE, ale rád/a bych využíval/a, chtěl/a bych se dozvědět více 14 %
3. Ne, využívám raději SBĚRNÁ HNÍZDA 41 %

Využíváte pytlový sběr papíru od domu?
1. ANO 30 %
2. NE, ale rád/a bych využíval/a, chtěl/a bych se dozvědět více 16 %
3. Ne, využívám raději SBĚRNÁ HNÍZDA 53 %

Využíváte ke třídění odpadu aktuální sběrné hnízda?
1. ANO, pravidelně 67 %
2. NE 8 %
3. Rád bych, ale jsou daleko 6 %
4. Rád bych, ale jsou neustále plná 19 %

Ocenili byste zlepšení četnosti a dostupnosti sběrných hnízd (zvonů) po obci?
1. ANO, budu je využívat častěji 49 %
2. ANO, začnu je využívat 7 %
3. NE, nijak mě to neovlivní, budu třídit stejně 44 %

Přibydou-li zvony do sběrných hnízd na kovy:
1. Skvělé, budu je používat 59 %
2. Ještě nevím, ale asi bych je využíval 27 %
3. Nevidím smysl v jejich umístění 14 %
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Přibydou-li speciální popelnice na použité rostlinné oleje (jenž jinak ničí naši ČOV) do 
sběrných hnízd 
1. Skvělé, budu je používat 65 %
2. Ještě nevím, ale asi bych je využíval 26 %
3. Nevidím smysl v jejich umístění 8 %

Ocenili byste do domácnosti ZDARMA od obce speciální omyvatelné barevné tašky na 
tříděný odpad (plast, papír, sklo)?
1. ANO, využíval/a bych je 44 %
2. NE, je to pro mě zbytečné 24 %
3. ANO, ale musel/a bych o tom vědět více 32 %

Jak byste reagovali, pokud by se jednou za čas udělala speciální akce (pokaždé jen v rámci 
části vesnice), kde by občané mezi sebou nabízeli, či směňovali věci, které by jinak kon-
čily v komunálním či ve velkoobjemovém odpadu . Principem této akce je předcházení 
vzniku odpadu, kdy pro někoho již zbytečná věc, která by skončila v odpadu může být 
pro jiného použitelná.
1. Zní to skvěle, určitě bych to uvítal/a 35 %
2. Určitě ne 5%
3. Nebráním se tomu, jen nevím, jak by to fungovalo 60 %

Co děláte s bioodpady z kuchyně?
1. Házím do popelnice na směsný komunální odpad 10 %
2. Dávám na vlastní kompost na zahradě 60 %
3. Dávám do kompostéru od obce 25 %
4. Jiný způsob 5 %

Co děláte s bioodpady ze zahrady?
1. Házím do popelnice na směsný komunální odpad 4 %
2. Dávám na vlastní kompost na zahradě 68 %
3. Dávám do kompostéru od obce 25 %
4. Jiný způsob 3 %

Chtěli byste se dozvědět o kompostování více?
1. ANO 32 %
2. ANO, za zvážení by stála i nějaká přednáška 26 %
3. NE 42 %
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Ocenili byste, pokud by bylo možné vozit bioodpady na jedno sběrné místo
1. ANO 36 %
2. NE, není potřeba, bioodpady zpracovávám doma na zahradě 60 %
3. NE, není potřeba, třídění bioodpadu neřeším 4 %

V  možných dalších poznámkách jste nejčastěji zmiňovali tyto podněty:
- Sběrné místo
- Koše na psí exkrementy
- Odpadkové koše po obci

Celý systém odpadového hospodářství, a zvláště nastavení toho správného směru není 
jednoduchá záležitost. Pokud chceme něčeho dosáhnout, je třeba, abychom začali sami 
u sebe. 

Nadchází čas Vánoc a já se ptám sám sebe, je potřeba všechny ty dárky balit do těch 
tun lesklého, barevného papíru? Pravdou je jakožto otec, sám osobně s tím bojuji. Nemů-
žete dětem sebrat tu radost z jejich očekávání a následného bujarého „škubání“ okouzlu-
jícího papíru, jenž ukrývá ten poklad radosti, který vidíme v očích našich dětí či vnou-
čat. Ale potřebuju to já jako dospělý jedinec?...Určitě ne. Tolika jenom k zamyšlení. Ona 
fi losofi e odpadového hospodářství, jak já ji pomalu začínám vnímat je v tom geniálním 
předcházení. Odpad, který nevznikne - neexistuje, a tudíž se nemusí likvidovat. Jak prosté, 
ale zároveň komplikované.

Pokud však narazíte na „odpad“ 
se kterým si nevíte rady, zkuste se 
mrknout na www.kamtovyhodit.cz.

A poslední důležité upozornění:
V měsíci lednu si mohou zájemci 

vyzvedávat barevné tašky na tříděný 
odpad, a to vždy v pondělí od 17. do 
19. hodiny (tj. v úřední hodiny mís-
tostarosty). Počet tašek je omezen, při případném větším zájmu se objednají další. 

S pozdravem a přáním pohodových svátků vánočních.
Ladislav Mrkva

Obecní úřad informuje, že v příštím roce, nejpozději v jarních měsících, 

bude instalována závora přes polní cestu za „Hoštákama“ směrem ke 

kiosku, u odbočky do části chatové oblasti „Demižon". Pěší, cyklisti 

a maminky s kočárky budou moci závoru obejít bez větší komplikace, 

neboť se pro ně přichystá zpevněný chodník. Dále upozorňujeme, že 

v blízkosti závory budou preventivně nainstalovány kamery s fotopastí.
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  PARTYZÁNSKÁ 2023
Září již tradičně patří vyznavačům radějovské partyzánské výzvy, v níž si závodníci 

vybírají ze dvou variant tratí - krátká 20km, dlouhá 44km. Zatímco krátká trať „kopíruje“ 
hranice Radějova, dlouhá trať nás zavede přes Šumárník a Kobylu až k nejvyššímu a záro-
veň nejvzdálenějšímu bodu trati - Žalostiná, ležící již na slovenské straně.

Při letošním závodu čekalo na běžce menší „překvapení u Hájenky“, kde lávku přes po-
tok sebrala voda při květnové bleskové povodni. Proto museli běžci vést své kroky vymle-
tým balvanovitým korytem potoka, v němž tak hrozilo zvýšené riziko vyvrtnutí kotníku. 
K ničemu takovému naštěstí nedošlo a závod tak proběhl bez nutnosti lékařského ošetře-
ní, které nám pravidelně zajišťují zdravotníci 
z Českého červeného kříže.

Letošního 6.ročníku se zúčastnilo celkem 
44 závodníků, přičemž počet mužů (23) a žen 
(21) byl vzácně vyrovnaný, což ukazuje že zá-
vod není zdaleka jen mužskou záležitostí.

Jménem pořadatelů chci poděkovat všem, 
kteří se podíleli na hladkém průběhu letošní-
ho ročníku a tímto Vás zvu na ročník příští.

Richard Šebesta
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  Festival ZDRAVÝ DEN ZDRAVÍ
Dne 30.9.2023 uspořádal spolek Na Blumenscheinovém festival Zdravý den zdraví. 

S myšlenkou připravit festival přišla předsedkyně našeho spolku Na Blumenscheinovém 
Radomíra Niko. Radomíra Niko pracuje jako poradce pro výživu, spolupracuje s VZP, 
kdy pro ni píše články a  specifi cké jídelníčky. Jejím cílem bylo rozšířit osvětu v oblasti 
zdraví a výživy. A tak návštěvníci si mohli pochutnat nejen na regionálních potravinách, 
zakoupit dárky pro své blízké, ale také se dozvědět cenné informace ke svému zdraví. Spo-
lek též nabídl prostory na festivalu 
drobným pěstitelům z  okolí, aby 
zde mohli prodávat své zemědělské 
přebytky. Děkujeme všem, kteří se 
na festivalu podíleli, nabízeli své 
regionální potraviny a hlavně těm, 
kteří festival navštívili. Těšíme se 
na setkání na dalších festivalech 
a  u  jiných akcí pořádaných naším 
spolkem Na Blumenscheinovém. 
Za spolek Na Blumenschoeinovém, z.s. 

Marie Svejkovská
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  Radějovský podzimníček 2023
V rámci festivalu Zdravý den zdraví 30.9.2023 pro-

běhla i soutěž o nejlepšího Radějovského podzimníčka, 
kterou pořádal spolek Na Blumenscheinovém (ve spolu-
práci s OÚ Radějov, Základní školou a Mateřskou školou 
Radějov). Velmi nás potěšil zájem dětí vytvářet s  rodi-
či tak krásné věci. Hlasující nám sdělovali, že byl pro-
blém vybrat toho nejlepšího, nejraději by všem dali bod. 
O umístění hlasovalo 112 osob a přidělilo 224 bodů. Na 
prvním místě se umístila Kroková Rozárie s  32 body, 
o druhé místo se podělila rodina Dvořákova a Štefk ová 
Natálie s 23 body, na třetím místě skončila rodina Bílko-
vá s 13 body. 

Moc děkujeme všem, kteří se do soutěže zapojili 
i  těm, kteří soutěž podpořili. Ještě jednou gratulujeme 
výherců a všem, kdo se podíleli na vytvoření úžasných 
výrobků.

Za spolek Na Blumenscheinovém
Marie Svejkovská
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  Ukliďme Radějov „před hodama“
Vážení spoluobčané, 
dovolte, abych napsal malý report z další povedené akce „Ukliďme Radějov před ho-

dama“, která se uskutečnila v sobotu 21. října. Počasí bylo více než skvělé a sešla se opět 
početná skupina občanů. Opět byla velmi potěšující velká účast dětí. Inu zaznívaly po-
známky, zda to má smysl, když jsme akci uskutečňovali na jaro. I já jsem měl trochu po-
chybnosti. Nicméně množství odpadků různé povahy (plast, kov, pneumatiky…) ukrýva-
jících se v okolí našeho potoka mě přesvědčil, že tato akce má smysl, a že se bude zcela jistě 
každoročně uskutečňovat ve dvou termínech a to jarním a podzimním. Zároveň tato akce 
má i edukační význam, jenž v dětech ukotvuje a prohubuje vztah k přírodě a čistému oko-
lí. V neposlední řadě děti láká i konečná fáze úklidu, opékání špekáčků. Tímto bych chtěl 
opět poděkovat Jožkovi Dvořákovi za nachystání „zázemí“ pro celou „úklidovou četu“.

Takže na jaro sa opět setkáme. Ladislav Mrkva
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  Podzimní tvoření
Spolek Na Blumenscheinovém ve spolupráci se Základní školou a Mateřskou školou 

Radějov uspořádal 24.11.2023 první ročník Podzimního tvoření pro rodiny s dětmi. Děti 
si mohly vyzkoušet práci s přírodními materiály. Jejich nadšení z vlastnoručně vyrobe-
ných přírodních hraček nejde ani popsat. Možná některý dětský pokojík ještě zdobí auto 
z kukuřičného klasu, kukuřičný panáček, malované kaštany, šišky, případně dýně. V pří-
padě vašeho zájmu a podpory budeme rádi v této činnosti a jiných podobných pokračovat. 

Za spolek Na Blumenscheinovém
Marie Svejkovská
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  Vatra republiky
Tradiční setkání Radějovjanů 

a  Lhoťanů u  příležitosti 105. výročí 
založení Československa na Dub-
níku. Místo se nachází na půli cesty 
mezi Radějovem a Tvarožnou Lhotou 
a je z něj krásný výhled na široké oko-
lí. Letos proběhlo setkání kvůli poča-
sí až v neděli 30.10. Společně jsme se 
vydali průvodem od kostela směrem 
ke Tvarožné Lhotě. Po společném za-
pálení vatry zástupci obou obcí jsme 
si zazpívali českou hymnu a pobese-
dovali se sousedy. Děkujeme našim 
obecním zaměstnancům za přípravu 
vatry, naší jednotce SDH za dohled 
a také Tvarožné Lhotě za spolupráci. 

Marie Liferenková
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  Od švestky k oskoruši IV 

- MAS Strážnicko
Aneb pokračová-

ní ve výsadbě ovoc-
ných stromů – obno-
va aleje podél silnice 
Strážnice Radějov. 
V  úterý 7.11.2023 se 
sešla parta dobrovol-
níků a  pracovníků 
MAS Strážnicko, aby 
se podíleli na dosáze-
ní nových ovocných 
stromů do aleje podél 
silnice ze Strážnice do 
Radějova. 
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  MARTINSKÉ HODY V RADĚJOVĚ
Obec Radějov s radějovskou cha-

sou pořádala v sobotu 11. listopadu 
2023 Martinské hody. V  letošním 
roce byl stárkem Michal Matyáš se 
stárkou Vendulou Poláškovou z Tva-
rožné Lhoty. V pátek večer chasa po-
stavila před Obecním úřadem májo. 
A v  sobotu ráno v 9 hodin požádal 
stárek starostku Ing. Marii Liferen-
kovou o  udělení hodového práva 
pořádat hody. K tomuto aktu zahrála 
dechová hudba Švitorka. Pak se kro-
jovaná chasa odebrala za doprovodu 
dechové hudby Švitorka na mši svatou do kostela Svatých Cyrila a Metoděje. Po ukončení 
mše se chasa se Švitorkou vydala na zvaní po dědině. Hodový den bude zakončen zábavou 
ve sportovně společenském centru v Radějově.

Marie Svejkovská
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  TVOŘENÍ ADVENTNÍCH VĚNCŮ 

A DEKORACÍ
Poslední listopadový pátek zářila okna školní 

jídelny až do večera. Toto odpoledne se zde sešli 
všichni, kdo měli chuť tvořit. Vyráběli jsme ad-
ventní věnce a jiné dekorace. Rok od roku se této 
akce zúčastňuje čím dál víc kreativních maminek 
(vloni i letos přišli také tatínkové), babiček a dětí. 
Každý si přinesl korpus věnečku, pro zapomnětli-
vé jsme měli několik věnečků navíc, a také svíčky 
podle svého výběru. K nazdobení si mohli vybrat 
baňky, stuhy, přírodniny, pečené dekorace a především si každý ovázal věnec zeleným chvo-
jím. Menším dětem jsme s navazováním chvojí pomohly, ale dekorace si vybíraly samy. Ně-
které z nich vsadily na pestrost a jiné se řídily barvou svíček. Bylo krásné pozorovat jejich 
zapálení a chuť vytvořit si svůj věneček, který potom dají doma na stůl a budou na něm 
postupně během Adventu zapalovat svíčky. 

Jsme rády, když se na adventní dílničky vracíte, proto to pro vás děláme. Ještě větší radost 
máme z děvčat, která kdysi chodívala s maminkami a teď si na dílničku vezmou kamarádku.  

Chtěla bych nakonec poděkovat všem, co s dílničkou pomáhaly. Gábina zajistila chvojí, 
Maruška přinesla suché plody a fotila, Radka s Martinou pomáhaly kde bylo potřeba a paní 
kuchařka nám připravila tradiční výborný punč a pro děti čaj. 

Paní ředitelce Petře Jamné děkuji za podporu a svolení pořádat tuto akci ve škole.
Lenka Suchánková
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  Rozsvěcování vánočního stromu 

s jarmarkem
Spolek Na Blumenscheinovém, Obec 

Radějov, Radějovská schola, scholička, přá-
telé a  podporovatelé uspořádali 3. 12. 2023 
1. ročník Rozsvěcování vánočního stromu 
s  jarmarkem v  Radějově. Nápad uspořá-
dat při rozsvěcování vánočního stromu 
jarmark, vzešel od předsedkyně spolku Na 
Blumenscheinovém Radomíry Niko. A  tak 
všichni, kdo navštívili tuto akci, se mohli za-
kousnout do vánočních nadýchaných zákusků, měkoučkých patentů, chleba se škvarkovou 
pomazánkou. Někteří si z jarmarku odnesli drobné dárky jako krásně ručně malované svíčky, 
baňky, zástěry, zástěrky, gelové svíčky, voňavé čaje, dřevěné stromky, vánoční dekorace, nád-
herně ručně malované perníčky aj. A těm, kterým bylo zima, přišla vhod výborná zelňačka, 
lahodný dýňový kompot s pomerančem a zázvorem, čaj. Svařák všem tak chutnal, že byl za 
chvilku pryč. Příští rok ho navaříme více! Hudební složku si na starost vzala Radějovská schola 
a scholička, jejich přátelé a podporovatelé. Při krásném vystoupení dětí se mnohým zaleskla 
slza v oku. Ani se nedivím! Bylo to dojemné. Vánoční strom připravili a nazdobili pracovníci 
obecního úřadu. Příroda se postarala o to, že nám ho ještě pěkně přizdobila dávkou sněhu. 
Děti s paní starostkou radostně odpočítaly rozsvícení vánočního stromu. Všem, kteří akci při-
pravili, kdo se na ní jakkoliv podíleli, co se přišli podívat, těm všem patří velké poděkování. 
Příští rok se zase sejdeme a naladíme se do adventní pohody a očekávání příchodu Vánoc.

Za spolek Na Blumenscheinovém, z.s. Marie Svejkovská
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  TRÉNINKY PAMĚTI
Jak si stále udržet mozek v dobré kondici trénujeme jednou měsíčně ve středu. Restaura-

ce Radějov nám poskytla zázemí a s jejich výborným perníčkovým latté nebo svařákem jde 
zdolávání úkolů jako po másle. 

Mnohé z loňských účastnic pokračují v kurzu i letos. Váš zájem mě těší. A díky němu i já 
udržuju mozek v kondici, protože hledám (a zkouším sama na sobě) stále nové úkoly a témata, 
aby byly lekce různorodé a zajímavé. Pokud byste se chtěli přidat k nám, poznáte, že naše se-
tkání jsou opravdu pohodová, plná smíchu a dobré nálady. A co že tam vlastně „řešíme“? Jde 
o úplně všední, obyčejné věci. Procvičujeme pozornost, krátkodobou i dlouhodobou paměť, 
snažíme se oprášit „dobře uložené“ vědomosti, na které jsme už téměř zapomněli.

Takže když vás středeční odpolední vycházka povede kolem hospody a zrovna bude na 
kostele odbíjet čtvrtá hodina odpoledne, vemte za kliku, vejděte dovnitř a Vítejte v klubu - 
Trénink paměti. A pokud vám už teď v hlavě běží důvody, proč nemůžete přijít, zkuste najít 
aspoň jeden, jak by to šlo. Třeba nebudete litovat. 

Přeji vám krásné vánoční svátky, prožijte je se svými nejbližšími. V roce 2024 klidné dny, 
hodně zdraví a s víru v lepší časy.

Lenka Suchánková
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  Adventní koncert 
V neděli 10. 12. 2023 se v Radějově uskutečnil koncert sboru, schóly a přátel. Při koncer-

tu zazněly písně různých žánrů přes písně lidové, spirituály, písně schólové i moderní. Závěr 
koncertu pak patřil schóličce, která si připravila 5 písniček, převážně z pohádek. Myšlenka 
uspořádat koncert před Vánocemi zazněla na koncertě, který jsme uspořádali k 40. výročí 
schóly (rok 2022). Už v loňském roce jsme si domluvili termín první zkoušky, který jsme si 
všichni dali do diářů. Pilně cvičit jsme začali v září, každý týden 2 zkoušky. Před Vánocemi 
byl největší problém sehnat ochotné muzikanty, kteří by obohatili doprovod zpěvu zvuky 
svých nástrojů a hlasů. Tento problém se částečně podařil vyřešit, čímž chceme muzikantům 
moc moc poděkovat. Dalším problémem byli různé virózy, které napadli průběžně všech-
ny zpěváky i  muzikanty. I  přes 
veškerá úskalí se dílo vydařilo 
a  všichni zpěváci, muzikanti 
i diváci si koncert užili a obda-
řili účinkující velkým potleskem 
vestoje. Děkujeme všem, kteří se 
jakýmkoliv způsobem zapojili 
do průběhu koncertu. Poslední 
díky pak patří P. Davidovi, který 
zpěv v kostele podporuje a je na-
ším fanouškem. 

Lenka Příborská



28 Zpravodaj obce Radějov

  Ze života mateřské školy
V letošním školním roce navštěvuje mateřskou školu 28 dětí. Z toho je 10 dětí před-

školního věku. Opět převažují ve skupině chlapci, kterých je 18 a děvčátek je 10. V MŠ pra-
cujeme i letos ve stejném složení jako loni – uč. Obrtlíková Ludmila,  Bačíková Michaela  
a asistentka pedagoga Winklerová Gabriela.

Kouzelná jabloň
V pátek 3. 11. 2023 byl ne-

obvyklý den hned od rána. Děti 
měly za domácí úkol si přinést 
do školky jablíčka. Ošatky se 
začaly velmi rychle plnit. Ten-
to den nás čekal výukový pro-
gram pod názvem KOUZELNÁ 
JABLOŇ – VIS BÍLÉ KARPA-
TY. Společně jsme si vytvořili 
sladký mošt, který si děti samy 
vylisovaly a  vypily. Dokonce 
jsme ochutnali i  pečená jablíč-
ka. Dozvěděli jsme se mnoho 
nových informací a  procvičili 
jsme si roční období na krás-
ném stromě z  papíru, kde si 
děti upevňovaly plody a  listy 
jabloně. Užili jsme si hezké do-
poledne plné zdravých dobrot 
a vitamínů. 

Uspávání broučků 

a lampiónový průvod
Zima už pomaličku ťuká na 

okno a všichni broučci se chys-
tají zalehnout do svých postýlek 
a spinkat až do jara.

Ve středu  8. 11. 2023 jsme 
v rámci mateřské školy uspořá-
dali lampiónový průvod, na který jsme se dětmi připravovali od začátku listopadu.

Naše šikovné děti si vyrobily své originální broučky, nacvičili jsme taneček a naučili se 
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Mravenčí ukolébavku. Společně s  dětmi 
a rodiči jsme se sešli k průvodu u hlavní-
ho vchodu školy. Děti, vybavené různými 
druhy svítících lampiček nebo barevných 
lampionů, zvesela vyrazily za doprovo-
du známých, dětských písniček. Průvod 
obcí jsme zakončili v  Dolní ulici, kde 
jsme společně uložili broučky k zimnímu 
spánku a zatančili taneček.

V rámci prvního ročníku se akce vy-
dařila a těšíme se na další setkání. 

Svátek sv. Martina a hody v Radějově
Když se blíží datum 11.11., všichni se těšíme na hody. I děti ve školce si tyto dny přibližují 

a postupně se seznamují s místními tradicemi. Stejně tomu bylo i letos. O hodech jsme si  
společně povídali, prohlíželi jsme si fotky, na vycházkách jsme pozorovali, jestli se už chystá 
májo. Chtěli jsme si vyzkoušet, jak se asi vyrábí papírové růžičky, které každé májo zdobí. 
Přivítali jsme ve školce maminku od Pavlíčka, paní Dubkovou, která tyto papírové růže per-
fektně umí. Skládala jednu růži za druhou, takže jsme sotva stačili růžičky zavazovat. Děti se 
zase přiučily něčemu novému, i když zatím jenom pozorovaly. Ale kdo ví, jednou až vyros-
tou, možná  budou v této tradici pokračovat.
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Divadelní pohádka „Anička a bylinkové kouzlo“
V pondělí 4. 12. jsme se společně i s dětmi z 1. a 2. třídy vypravili do Slováckého divadla 

v Uherském Hradišti. Pohádka byla plná kytiček, písniček i tanečků. Děti se seznámily s ná-
zvy některých léčivých bylinek, poznaly krásné prostředí opravdového divadla a také si užily 
cestování autobusem. Budeme se těšit na další představení někdy příště. 

Mikulášská nadílka
Dny rychle utíkají a  do 

školky zavítal v  úterý 5. 12. 
opět Mikuláš se svojí dru-
žinou. A  že letos byl Miku-
láš opravdu velký, málem 
nám neprošel dveřmi! Vy-
sokááánský čert zase u  dětí 
vzbuzoval respekt. Všechno 
jistil hodný andělíček. Ten 
za básničku nebo písničku, 
kterou děti přednesly a  za-
zpívaly Mikuláši, naděloval 
balíček plný dobrot. Všech-
ny děti byly odvážné, takže 
si odměnu plně zasloužily. 

Děkujeme tímto panu P. Winklerovi, Š. Winklerovi a Gábce Winklerové za to, že k nám 
v přestrojení Mikuláše, čerta a anděla přišli a užili si s námi ve školce pěkné dopoledne. 

Teď nás čeká zdobení vánočního stromečku, aby mohl do školky přinést Ježíšek dárečky. 
Už se těšíme. Tímto děkujeme panu Uhmanovi za překrásný stromeček.

Všem přejeme klidné prožití svátků vánočních a v novém roce hodně zdraví, štěstí, klidu 
a pohody.

Kolektiv MŠ

y
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  Školní okénko září—listopad 2023

První zářijové dny ve školním roce 2024/2025 byly prosluněné stejně jako další podzimní 
měsíce, provázené příjemným babím létem. V letošním školním roce zahájilo vzdělávání v zá-
kladní škole 41 žáků ve třech třídách. Do 1. ročníku nastoupilo 7 žáků, do II. třídy (2. a 3. roč.) 
dochází 18 žáků a ve III. třídě (4. a 5. roč.) se vyučuje 16 žáků. 

Operační program Jan Amos Komenský 
Cesta za vzděláváním, tak zní název projektu, jehož poskytovatelem je Ministerstvo škol-

ství, mládeže a tělovýchovy z dotace Operačního programu Jan Amos Komenský. Základní 
škola, mateřská škola i školní družina pokračuje v realizaci projektu druhým školním rokem. 
Využíváme školní asistenci, další vzdělávání pedagogických pracovníků a inovativní vzdělává-
ní v jednotlivých třídách formou tandemové výuky, projektového vyučování nebo aktivizač-
ních metod.

Pěšky do školy
Počátkem září pro-

bíhaly nejen „Pěší dny“, 
ale i  doprovodné aktivi-
ty, které doplnily znalosti 
žáků z  dopravní výchovy 
a  podpořily sdílení zku-
šeností i  pozitivní vztahy 
mezi žáky. Jednotlivé akti-
vity byly dokumentovány 
a odeslány  do celorepubli-
kového kola. Velkým potě-
šením pro nás byla zpráva, 
že naši nejmladší prvňáčci 
obsadili třetí místo v Jiho-
moravském kraji. Odmě-
nou jim byly dárky i diplom pyšně zdobící naši 1. třídu. Gratulujeme a děkujeme rodičům za 
spolupráci. 

Chci být správný cyklista
V rámci dopravní výchovy se žáci čtvrtých a pátých ročníků každý rok vypraví nejmé-

ně dvakrát na dopravní hřiště DDM Veselí nad Moravou. Získávají praktické dovednosti 
v  jízdě na kole, ale také informace ohledně dopravních značek nebo situací na silnicích. 
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Dozvídají se, co vše musí 
zvládat – např. správné 
chování při odbočování 
nebo zastavení u krajnice. 
Vjíždění či vyjetí z  kru-
hového objezdu apod. Na 
jaře nás čeká další kolo 
výcviku a čtvrťáky samot-
né zkoušky cyklisty. Všem 
moc držíme palce. 

Podzim na dědině
Dne 19. září 2023  žáci 

naší školy  navštívili Skan-
zen ve Strážnici, kde pro 
ně byl připravený program 
s názvem „Podzim na dě-
dině“. Program byl zamě-
řený na podzimní zvyky, 
obyčeje, tradiční způsoby 
hospodaření a  podzimní 
práce na moravské vesnici 
na přelomu 19. a 20. století. 
Podzim byl pro naše před-
ky dobou hojnosti a  bylo 
potřeba sklidit, zpracovat 
a uložit vše, co se urodilo. 
Děti se seznámily s usklad-
ňováním různých hos-
podářských plodin. Měly 
možnost ochutnat tradiční 
pokrmy. Povídaly si o ho-
dech nebo podzimních 
honech v lesích. Děti si vel-
mi rády vyzkoušely vyče-
sávání srsti telátka jménem 
Malina. Také navštívily 
dílničku, kde se naučily vy-
robit kytičku z  krepového 
papíru. 
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Beseda v knihovně Radějov
O  zpestření podzimní 

výuky se postarala paní 
Matoušková, když pozvala 
žáky 1. a 2. ročníku na be-
sedu do místní knihovny. 
Někteří žáci viděli knihov-
nu po její rekonstrukci po-
prvé, pro jiné je prostředí 
knihovny již bezpečně 
známé. Prvňáčci se sezná-
mili  s provozem knihovny, 
poslechli si čtenou ukázku 
z  knihy pro děti nebo si 
prohlíželi knihy dle vlast-
ního výběru. Fotbalisty 
zajímaly encyklopedie 
o fotbalu, budoucí astronauty knihy o vesmíru, děvčata zaujal komiks. Žáci naší školy využí-
vají možnosti docházet do Čtenářského kroužku pod vedením paní Heleny Matouškové, které 
děkujeme za spolupráci. 

Po stopách Plýtváka šatního 
 V  rámci projektu 

Recyklohraní se uskutečnil 
projektový den Po stopách 
Plýtváka šatního v  1.— 2. 
ročníku  a  3.—5. ročníku. 
Cílem bylo seznámit žáky 
s  negativními dopady na 
životní prostředí, které jsou 
spojeny s  výrobou, přepra-
vou, užíváním a  likvidací 
textilu. Připomněli  si, jak se 
mají chovat, aby oblečením 
a obuví zbytečně neplýtvali. 
Součástí projektu bylo  i vý-
tvarné zpracování — taška 
ze starého trička nebo ná-
vrh na šaty Popelky.

j
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Beseda s animátorem Cyrilem Podolským
V říjnu k nám do školy zavítal 

pan Cyril Podolský, který je reži-
sérem, scénáristou, spisovatelem 
a  výtvarníkem tvořícím zejména 
pro děti, ale také pro dospělé. Pan 
Podolský žákům vysvětlil, co jsou 
to rekvizity, že se vyrábí z lipového 
dřeva a za jak dlouho vznikne je-
den díl animovaného večerníčku. 
Žáci si mohli na vlastní kůži zku-
sit roli osvětlovače, kameramana  
a  další postavy potřebné k  nato-
čení animovanému fi lmu. Viděli 
jsme také několik ukázek z  jeho 
tvorby. Nejzajímavější pro děti 
byla postava krysáka Huberta. 
Moc děkujeme za netradiční, zá-
bavnou a poučnou návštěvu, které 
se zúčastnili žáci 1.—5. ročníku. 

Etická výchova
V  rámci třídnických hodin 

se všichni naši žáci zúčastnili 
ukázkových hodin etické výcho-
vy. Hlavním tématem je posílení 
tvorby kamarádství a pozitivních 
vztahů nejen ve třídě, ale  i  ve 
společnosti. Žáci si mohli pomo-
cí připravených aktivit vyzkou-
šet své komunikační schopnosti 
i  kreativitu v  hledání řešení pro 
dané úkoly. Výuka probíhala v ra-
dostné atmosféře a žáci si uvědo-
mili, že  dobré vztahy, správná 
komunikace a  naslouchání nám 
všem mohou pomoci vytvářet 
mezi sebou přátelské a bezpečné 
prostředí. 
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Podzimní  a adventní tvoření
Spolek Na Blumenscheinovém ve spolupráci se ZŠ a MŠ Radějov pořádal ve středu 25. 

října ve školní jídelně Podzimní tvoření pro rodiny s dětmi a následně 24. listopadu Adventní 
tvoření. Děkujeme Spolku Na Blumenscheinovém za spolupráci.

Beseda s Janem Opatřilem
V  listopadu  jsme absolvova-

li  besedu se spisovatelem Janem 
Opatřilem. Autor představil knihy 
o  kapříku Metlíkovi, které byly in-
spirovány jeho zážitky z  rybaření 
v dětství, ke kterému ho přivedl jeho 
dědeček. Knížky jsou ilustrované 
samotným autorem. Jan Opatřil vy-
právěl  o svých zážitcích, inspiracích 
i studiu, které se také týkalo ryb. Bu-
deme se těšit na další setkání s nový-
mi díly o kapříku Metlíkovi. 

Slovácké divadlo 

v Uherském Hradišti
Okusit divadelní atmosféru 

mohli žáci 1. a  2. ročníku základní 
školy, když navštívili Slovácké diva-
dlo v  Uherském Hradišti. Společně 
s dětmi mateřské školy viděli před-
stavení Anička  a bylinkové kouzlo. 
Děkujeme SRPŠ při ZŠ a MŠ Radě-
jov za úhradu dopravy.

S blížícím se koncem roku 2023 
nám dovolte poděkovat za podporu 
a  spolupráci zřizovateli školy Obci 
Radějov a jeho zaměstnancům, SRPŠ při ZŠ a MŠ Radějov,  Spolku na Blumenscheinovém, 
paní knihovnici Heleně Matouškové, paní Bc. Marii Svejkovské, SDH Radějov, Mysliveckému 
sdružení Vrchy Radějov, a všem, kteří se podílejí na činnosti naší školy.

Současně přejeme všem pevné zdraví, rok 2024 naplněný štěstím, životní pohodou  a op-
timismem.

Kolektiv zaměstnanců ZŠ a MŠ Radějov 
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  SDH Radějov

Radějovem prošel Mikuláš
Víte, kde se spouští čerti?  Když jsme byli malí, říkali nám, že na Žerotíně. Myslím, 

že už to dávno není pravda. Už několik let se spouští z hasičské zbrojnice. Nejen čerti. 
V podvečer 5. prosince se to v naší klubovně hemžilo čerty i anděly. Děvčátka v bílých ša-
tech vypadala opravdu andělsky. A klukům zase padly čertovské kožíšky. Všechny obleky 
a roucha ušila a každý rok je upravuje Martina Možnarová.  Máme prostě z pekla štestí, 
že ji máme. V  našich řadách už 
vyrostli, a to doslova, také dva Mi-
kuláši. Když si oblekli mikulášský 
oděv, oba vypadali opravdu dů-
stojně, jak se na svaté muže sluší 
a patří. Že jsou dva svatí muži na 
jednu dědinu moc? Naopak, dvě 
družiny měly co dělat, aby stihly 
obejít všechny děti, které čekaly 
na dárečky. Letos jich bylo šedesát 
a věřím, že děti byly šikovné, od-
vážné a  nevadila jim ani přítom-
nost čerta a když, tak jen malinko. y , j
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Krásná zasněžená krajina mě přiměla psát o mikulášské nadílce jako první. To samozřej-
mě neznamená, že by se u nás hasičů nic jiného nedělo. Je zima, venku nás opravdu vidět 
není, ale poctivě trénujeme v tělocvičně a naši noví vedoucí mládeže připravují děti na sou-
těž Velická hala. Jedná se v podstatě o lehkou atletiku, mladí hasiči trénují několik druhů šta-
fet, zručnost při předávce štafetové proudnice a rychlém spojování hadic a v neposlední řadě 
vázání uzlů. Družstvo mladších žáků vedou od září Mili Toušovská, Filip Mokrý a Šimon 
Winkler. Malé šikulky, jak říkáme školkovým hasičům, mají na starost Michal Mlýnek, Nela 
Nováková a Adéla Rumíšková.  Všem vedoucím se daří a také děti vzorně připravili na hasič-
ský branný závod, který se konal v říjnu. Domů přijeli s krásným 8. místem z celkového 
počtu 20 družstev. 

Sami mladí vedoucí teď poznávají, jaká 
je to dřina, udržet pozornost dětí a připravit 
je na soutěž, aby uspěli. Svůj respekt u dětí 
si budují i  tím, že se sami účastní soutěží 
v požárním sportu v čele s jejich trenérem 
Jožkou (Josefem Možnarem). V  září jsme 
jim byli fandit na okrskové soutěži v Kozo-
jídkách.  

V letošním roce se nám podařilo zrekon-
struovat klubovnu hasičské zbrojnice a vyba-
vit ji novým nábytkem. O zorganizování pra-
cí se postarala naše paní starostka SDH, Eva 
Iureková, ruku k dílu přiložili všichni aktivní 
členové a také děkujeme za podporu zastupi-
telstvu obce. Věříme, že i ostatním spolkům, 
které naši klubovnu využívají k  pracovním 
schůzkám se zde bude dobře jednat.

V  poslední řadě je důležité se zmínit 
o neméně důležité události. 21. dubna 2023 
složil zkoušky a  prokázal odbornou způso-
bilost k výkonu funkce velitele jednotky, náš 
člen Michal Matyáš. Následně byl naší paní 
starostkou obce, Marií Liferenkovou, jme-
nován novým velitelem zásahové jednotky 
obce. Tímto mu ještě jednou gratulujeme 
a  nám všem v  Radějově přejeme, aby siré-
na v obci zaznívala jen každou první středu 
v měsíci. 

Za SDH Radomíra Niko, 
Mili Toušovská a Juli Nováková
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  Římskokatolická farnost Radějov

Indiánská fara 10. 7. – 15. 7. 2023 
Tyto prázdniny se uskuteč-

nil již 14. ročník táboru Indián-
ská fara, tentokrát s podtitulkem 
knih od Tolkiena - Pán prstenů. 
Všechny děti byly rozděleny do 
pěti skupin a po celou dobu plni-
ly celotáborovou hru. Konečným 
úkolem bylo zničit prsten. I když 
nás trochu pozlobilo počasí, na 
den, kdy jsme si naplánovali vý-
let na Lučinu s  koupáním, prše-
lo, ostatní dny bylo velmi teplo. 
Všechny skupinky úkol splnily 
a věříme, že si tábor všichni užili. 
Děkujeme ochotným vedoucím, 
kteří se schází po dlouhé měsíce 
a  vymýšlí všechny aktivity, dále 
děkujeme ochotným ženám v ku-
chyni a  všem, kteří jakýmkoliv 
způsobem pomáhali. Poslední 
díky patří i hlavní vedoucí Mar-
kétě Novákové a otci Davidovi.  

Krojovaná pouť na Žerotíně 24. 9. 2023
Tradiční akce, na jejíž pořá-

dání farnost Radějov spolupra-
cuje s obcí Radějov, je krojovaná 
pouť na Žerotín. Bohužel tento 
rok nám špatné počasí nedovoli-
lo klasický průběh poutě a kroje 
museli zůstat uschované v suchu 
doma. V  kapli na Žerotíně byla 
sloužena v  15 hodin mše svatá, 
které se zúčastnili farníci, kteří 
se nezalekli předpovědi počasí. 
Při mši svaté, v  téměř rodinném 

tíně 24. 9. 2023
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kruhu, nás Otec Lukáš Karpin-
ski povzbudil slovy „Jen chtít se 
nebát!“. Děkujeme všem, kteří se 
nebáli.  

Malá pouť k sv. Sestře 

Faustýně
Ve středu 5.10. 2023 se v kos-

tele v Radějově konala malá pouť 
k svaté Faustýně. Svatá Faustýna 
Kowalská byla polská řeholnice, 
která byla prohlášena za svatou 
v roce 2000 Janem Pavlem II.  Mši 
svatou celebroval P. Jan Bleša, fa-
rář z Uherského Ostrohu. 

Karneval v Radějově 

18. 11. 2023
Pořádat před začátkem ad-

ventu karneval je už vlasntě tra-
dicí. Je to neuvěřitelné, ale první 
karneval jsme pořádali před 14 lety. Stejně jako loni byla součástí programu karnevalu i Ve-
seluška se svým programem.  Tento rok, možná i díky Veselušce, přišlo mnoho rodičů a dětí 
nejen z Radějova, ale i okolí. Děkujeme všem, kteří jakýmkoliv způsobem pomáhali při or-
ganizaci našeho karnevalu. Vaší pomoci si moc vážíme.  

St j ě j k l i b l čá tí k l i V
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Program mší svatých a akcí ve farnosti na Vánoce

24. 12. 2023  9.00 4. neděle adventní
24. 12. 2023 21.00  půlnoční mše svatá s doprovodem sboru, 
   po mši svaté zpívání u  Betlému u fary
25. 12. 2023 9.00 Hod Boží vánoční – mše svatá s doprovodem sboru
26. 12. 2023 9.00  Svátek Sv. Štěpána
26. 12. 2023 15.00 Jesličky – pásmo dětí z Radějova
31. 12. 2023 9.00  Svátek Svaté rodiny (Silvestr)
31. 12. 2023  23.00  mše svatá na Žerotíně
1. 1. 2024 9.00 Slavnost Panny Marie, Matky Boží

Lenka Příborská
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  Spolek na Blumenscheinovém, z.s. 

Naše existence už určitě není v Radějově žádnou no-
vinkou. Ze snu, který se začal rodit už někdy v roce 2020, 
vznikl Spolek Na Blumenscheinovém, z.s., konkrétně 8. 
července 2023, kdy byl zapsán u Krajského soudu v Brně.  
Naše hlavní působiště bude v prostorách bývalého domu 
a  zahrady rodiny Blumenscheinových.  Nebude to jed-
noduché, protože je potřeba provést nejnutnější úpravy, 
které se budou týkat v první fázi hlavně vybudování od-
padů a sociálního zařízení. Velmi děkuji za významnou 
podporu zastupitelstva v  čele se starostkou Maruškou 
Liferenkovou  a místostarostou  Laďou Mrkvou. Všichni 
se snaží najít společné řešení.  Co můžeme udělat hned a bez odkladu je postupná úprava 
zahrady. Velký kus práce odvedl pan Filip Štemberk, který pro nás po vzájemných konzul-
tacích vypracoval koncept zahrady. Společně s ním jsme pak v září provedli první výsadbu 
keřů do živého plotu. S dalšími pracemi na zahradě budeme pokračovat od jara příštího 
roku a těšíme se, až budou zahrada i prostory nabývat vysněného vzhledu a stanou se mís-
tem pro setkávání, odpočívání, vzdělávání i zábavu nám všem. 

Vážení spoluobčané, velmi si vážíme vaší podpory, kterou nám vyjadřujete ať už účastí 
na našich akcích nebo nabídkou pomoci a děkujeme za ni. 

Za Spolek Na Blumenscheinovém, z.s.  Radka Niko
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  TJ SOKOL 

Zdravím všechny příznivce Radějovského fotbalu.
Do nové sezóny okresního přeboru náš tým vstoupil s novými tvářemi. Na pozici tre-

néra jsme přivítali bývalého hráče Radějova Marka Jurnikla, který po mnoha letech tréno-
vání přípravky ve Strážnici přijal novou výzvu trénovat náš tým mužů.  Přivítali jsme taky 
nové hráče, po dlouhé době se vrátil náš odchovanec Radek Sasín. Na pozici brankáře přišel 
Vladimír Heleši, do pole Jakub Miczka a Zdeněk Jurnikl.  Po dlouhotrvajících problémech 
s kolenem nás musel opustit Tomáš Hořava. Tímto mu děkujeme za jeho zkušenosti, které 
nám na každém tréninku a zápase předával. Bylo nám ctí mít v týmu takového hráče. Před 
novou sezónou jsme odehráli dva přátelské zápasy. První jsme prohráli v Petrově 3:1 a druhý 
jsme odehráli v podobě okresního poháru v Hovoranech s prohrou 3:1. 

Druhou sobotu v srpnu se uskutečnil tradiční pouliční turnaj o pohár starostky.
1. zápas HOŠTÁKY – DĚDINA 0:1
2. zápas KOPCE – POTOKY 6:3
zápas o 3 místo POTOKY – HOŠTÁKY 3:0
fi nále KOPCE – DĚDINA 5:4 

Podzimní část se našemu týmu vůbec nepovedla. Ze 13 
zápasů jsme jenom 3× vyhráli, 1× remizovali a 9× prohráli se 
skórem 14:37. Nejlepšími střelci byli s 5 góly Petr Šmach, 3 
góly vstřelil Radek Sasín a 2 góly dal Michal Matyáš. V tabul-
ce se naše mužstvo umístilo na 12. místě s 10 body.  Doufá-
me, že náš tým v zimní přípravě pořádně potrénuje, zabere a  
na jaro budou lepší výsledky.

V letošním roce nás ještě 28. 12. ve 14:00 čeká tradiční 
Vánoční turnaj v tělocvičně.
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V příštím roce se můžete těšit na Maškarní ples, který se bude konat 10. 2. 2024 s rocko-
vou skupinou Fair play. FC Sokol Radějov děkuje všem příznivcům a podporovatelům za 
přízeň a přejeme Vám příjemné prožití svátků vánočních, do nového roku hlavně hodně 
zdravíčka.

Sokolu zdar a fotbalu zvlášť!
S pozdravem Dušan Helísek

  Do Radějova se po letech vrátili 

filmaři, natáčeli film Poberta

V Radějově a okolí několik 
dní v srpnu 2023 natáčel reži-
sér Ondřej Hudeček celovečer-
ní hraný fi lm Poberta. Film je 
zasazený do doby pandemické 
krize. Z hlavních představitelů 
se ve fi lmu objeví herec Matyáš 
Řezníček, Václav Neužil, Eva 
Vrbková. Filmaři si v  Radějo-
vě vybrali dům Tomečkových 
v  Nové ulici, kde probíhalo 
několik dní natáčení. Filmaře 
i herce bylo možné zahlédnout 
při natáčení i na starém hřišti, 
kde měli vybudovanou základ-
nu. Filmový štáb se nezdržo-
val jen v Radějově, ale natáčel 
i v jiných blízkých obcích a ve 
Strážnici např. v  obchodním 
centru a pak na bývalé tabáč-
ce, kterou fi lmaři proměnili 
v  nemocnici. Filmový štáb se 
ještě do Strážnice a okolí vrátí 
v zimě. Pokud vše půjde podle 
předpokladů, bude mít fi lm 
premiéru v  roce 2025. Ve fi l-
mu bude možné zahlédnout 
i komparzisty z blízkého okolí, třeba někoho poznáte.ř b ěk h á
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Režisér Ondřej Hudeček pochází ze Strážnice, kde vystudoval Purkyňovo gymnázi-
um, později FAMO v Písku. Ondřej Hudeček absolvoval režii a kameru na Trebas Institute 
v Montrealu a na FAMU v Praze. Jeho krátké fi lmy, např. studentský fi lm O-Ring (2011,), 
Years (2012) nebo Karaoke (2012), byly uvedeny a oceněny na mnoha festivalech. Dále On-
dřej Hudeček natočil dokumentární fi lm Pásky z Nagana příběh hokejového turnaje v Naga-
nu v roce 1998, kde Česká republika vyhrála historické zlato.

A pro mladší ročníky vysvětlím název „Do Radějova se po letech vrátili fi lmaři“.  V roce 
1953 se v Radějově a okolí natáčel fi lm Frona. Režisérem tohoto fi lmu byl Jiří Krejčík, účin-
kovali zde herci Gustav Hilmar, Julius Pántik, mladičká Hana Hegerová aj. Dle kronikáře 
Báborského se natáčení zúčastnilo asi třicet Radějovjanů v krojích.

Marie Svejkovská

  Radějovské studánky

Znám křišťálovou studánku, kde nejhlubší je les,
tam roste tmavé kapradí a vůkol rudý vřes.

Tam ptáci, laně chodí pít pod javorový kmen,
ti ptáci za dne bílého, ty laně v noci jen.

Až usnou lesy hluboké a kolem ticho jest,
tu nebesa i studánka jsou plna zlatých hvězd.

Josef Václav Sládek

Tyto verše mně přišly na mysl, když jsem začala uvažovat o tom, že napíšu o našich radě-
jovských studánkách, které byly a mnohé už nejsou.

Z volné přírody v našem okolí se vytrácí voda, o  tom svědčí to, kolik járků, potůčků 
a studánek se vyskytovalo v našem okolí. Některé se úplně ztratily nebo po nich zůstávají jen 
stopy. Studánky byly dříve jedním z mála zdrojů pitné vody pro místní lidi. Plnily funkci ob-
čerstvení při práci na poli, v lese, na loukách. Proto se o ně lidé starali a udržovali je. V dneš-
ní době už svou funkci bohužel přestávají plnit, protože všichni už mají svou balenou vodu.

Když jsme za soukromého hospodářství chodívali na louky pod Pustými, přes Rubanice 
a Žadovce, mohli jsme se cestou osvěžit hned z několika studánek. Za Hoštáky tekl járek 
a v něm u cesty byla velmi vydatná studánka. Říkalo se jí „U Hrantu“. Napájel se v něm do-
bytek, když šel na pastvu nebo se vracel z pastvy. Dokonce tam prý bývalo i velké dřevěné 
koryto. Už několik roků tam voda neteče vůbec a jenom pod cestou je někdy vidět, že tam 
kdysi tekla voda.

Krásná křišťálová studánka, jako v těch verších, byla v lese Žadovci, kousek od chodníku 
směrem k loukám. Žili v ní mloci a čolci, tak byla voda čistá a chladná. Teď je za plotem 
v oboře, a jestli není suchá, tak je jistě ztracená v houští.



Prosinec 2023 45

Na loukách bylo studánek 
na mnoha místech, majitelé 
luk je pečlivě udržovali, pro-
tože sloužily jako pitná voda 
pro sekáče a všechny ostatní, 
kteří pracovali na loukách 
v horkém letním počasí. 

Jedna ze studánek, hod-
ně využívaných, prýštila na 
břehu potoka na loučce Na 
Rybníčku, v  zatáčce za Háj-
kovým. Okolo ní hnízdily 
vodní ptáci břehule. Bohužel 
je smetla i s částí břehu velká 
povodeň asi v roce 1966. Teď 
je na loučce náletový les a po 
studánce není ani památky.

Studánka za dědinou na Lázence, na pravé straně směrem k vodojemu, byla víc jak jeden 
metr hluboká, z užších betonových skruží. Ta sloužila Záhumňanom na pití a všechny po-
třeby v domácnosti a v hospodářství.

Ve Třešňovci, v místech, kde začíná les v Seči, je jednoduchá studánka, trubka zaražená 
do břehu. Z ní vytéká voda studená jako led, je velmi chutná, ale i z ní teče vody stále méně, 
možná, že už ani neteče. 

Vedle potoka u splavu pode mlýnem vytékala voda z břehu ze štěrku. Naši rodiče říkali, 
že je „žídelná“, tak byla studená. I voda ve splavu byla vždy studená, nikdy nevyschla, i když 
byl potok třeba úplně suchý a koupali se v něm jen kluci - největší otužilci. Byla zničena 
v osmdesátých letech při regulaci potoka.

Vydatná studánka ve skružích byla ve Fryzáckém járku a kromě k pití z ní brali vodu 
hospodáři na postřik vinohradů, které měli v okolí v Husích horách a ve Fryzáku. 

V rekreační oblasti se nachází studánky na mnoha místech, některé se zachovaly díky 
tomu, že je využívají a udržují chataři. Některé prohloubili a zakryli. Na Kotrčce nad hřištěm 
mají vodu ze studny svedenou na níže položená místa. Tato studna má i pumpu a stojí u ní 
starý železný kříž. 

Bývalo zvykem, že u každé studánky byl na keři nebo kolku zavěšený plecháček, aby se 
okolojdoucí mohli kdykoliv napít a osvěžit.

Mohla bych vzpomenout i další, menší studánky, které byly vyhloubeny v každém vět-
ším járku. Byly ale zaorány při rozorávání mezí - v Husích horách, na Vrchách, na Sychro-
vech nebo Žerotíně. Do studánky u potoka na Podluží za JZD jezdívali Lhoťané s vozem 
a  lajtou (dřevěnou nádrží), do které kýblem nabírali vodu, protože Tvarožná Lhota vždy 
trpěla velkým nedostatkem vody.
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V Radějově bývaly i stud-
ny obecní, veřejné. Jedna 
u Gazdového č. 41 byla zruše-
na při rozšiřování silnice. Ve-
řejné studny u  Brantálového, 
u  polesí, pod Sasínovým na 
břehu potoka a  na Záhumní 
ještě existují, ale nejsou funkč-
ní. Ještě stále najdeme studny, 
které slouží svému účelu. Jsou 
to studny v Potokách, na Kop-
cích za Možíšovým a v Chras-
ťové uličce.

Tak jsem si zavzpomínala 
a určitě jsem i něco opomně-
la. Ale považte, kdo už to 
dnešní generaci řekne!

Ubývá míst, kam chodívala pro vodu, 
starodávná milá

kde laně tišily žízeň, kde žila rosnička
a poutníci skláněli se nad hladinou,

aby se napili z dlaní.
Jan Skácel

O skřítkovi
Ke studánkám a jejich okolí se vázaly i různé pověsti. Nedaleko studánky u Seče se snad 

odehrál tento příběh: 
V radějovských horách dříve žilo plno divokých zvířat a bytostí, třeba skřítků, kteří rádi 

škádlili lidi. Radějovjané se s nimi často setkávali, byli odvážní a do hor chodili často na dře-
vo či na sběr plodů, které prodávali ve Strážnici na trhu. Své věděl též hajný Fojtík. Jednou 
se vracel z pochůzky a na okraji lesa u studánky uviděl pěkný hřib. Opravdu veliký, až po 
kolena mu sahal. Podivil se a s radostí ho dal do své torny na zádech. Když vycházel z lesa, 
hřib se mu najednou v batohu zavrtěl a lidským hlasem povídá: „Počúvajte, Fojtíku, kam ňa 
to nesete?“ „Ná kam? Dom, uvařím ťa v hrnci na polévku!“ odpověděl duchapřítomně Foj-
tík. Hřib leknutím zavýskl, vyskočil z torny a upaloval zpátky do lesa. Na kraji ještě zavolal 
na hajného: „Já vám dám hrnec, Fojtíku, podruhéj vás povodím lesem, že na to jakživ ne-
zapomenete!“ A hajný věděl, že to byl lesní skřítek. Propříště si raději dával pozor na cestu, 
aby nezabloudil.

V Radějově dne 5.12.2023
Anna Krhovská



Prosinec 2023 47

  Letošní výročí

5 let – 31. 8. 2018 uzavřeli někteří spoluobčané smlouvu o výpůjčce a darovací na zahradní 
kompostér. Dle článku II.  Doba výpůjčky: „Předmět výpůjčky předává půjčitel k bezplatnému 
užívání vypůjčiteli na dobu počínaje dnem účinnosti této smlouvy do konce doby udržitelnosti 
projektu. Dobou udržitelnosti projektu je období v délce 5 let od potvrzení ukončení realizace pro-
jektu Státním fondem životního prostředí, po které je půjčitel povinen garantovat Státnímu fondu 
životního prostředí udržitelnost projektu.“ Doba udržitelnosti bude končit dne: 28. 02. 2024.

10 let – V roce 2013 byla zkolaudována ČOV a kanalizační síť obce Radějov. Připojilo se 
tehdy 253 rodinných domů. V roce 2022 došlo k prodloužení kanalizace směrem „ke sjez-
dovce“. Začátkem roku 2023 bylo připojeno asi 300 rodinných domů a 3 chaty.

10 let – 28. 2. 2013 ukončila svou činnost Formanka „U Kuglíků“.
15 let – Dne 22. 8. 2008 se konal III. Ročník Rockového Včelínku, který pořádala skupina 

Tři stěny, zároveň to byla poslední veřejná hudební akce, která se ve Včelínku konala.
45 let – V roku 1978 byl zahájen svoz domácího odpadu Technickými službami Veselí 

nad Moravou, všichni občané si museli pořídit popelnice. Na podzim započala náročná akce 
výstavby kanalizace po levé straně obce od fary po lesní správu. Akce trvala přes dva měsíce 
a vyžádala si náklad 700 000 Kč, další prostředky byly vynaloženy na úpravu komunikace.

70 let – Od podzimu 1953 nepršeno 7 měsíců, následkem sucha byla zčásti zničena ve-
getace.

70 let – Během roku 1953 se natáčel v Radějově fi lm Frona, původně nazvaný Sestry, kte-
rý pojednával o zakládání jednotných zemědělských družstev. S režisérem Jiřím Krejčíkem 
spolupracoval i Štěpán Jež, který se podílel na výběru lokalit na Slovácku a doporučil rodnou 
obec. Do titulní role byla obsazena debutující slovenská herečka Carmen Farkašová, později 
známá zpěvačka Hana Hegerová. Ve fi lmu účinkovali jako statisté také krojovaní Radějovja-
né. Filmaři zachytili mimo jiné i slavnost Božího Těla v Radějově.

80 let – V roku 1943 byl do obce zaveden telefon. První návrhy na jeho zavedení se obje-
vily už v roku 1938, ale pro návrh nebylo tehdy pochopení i přesto, že v sousední Tvarožné 
Lhotě už byl v provozu. Podnikatel A. Groš, majitel továrny Algro, nabídl 20 tisíc korun, 
pokud obec povede přípravné práce. Příprava vázla a pak se stavba protahovala pro nedo-
statek materiálu. První hovor se uskutečnil až 1. prosince 1943 z hovorny fi rmy Algro, pak 
se rychle připojila Lesní správa, ozdravovna a obecní kancelář.

80 let – Rok 1943 byl tragický pro židovské a cikánské spoluobčany. Dne 23. ledna se 
museli všichni radějovští i okolní Židé shromáždit ve Strážnici, odkud byli odsunuti do Te-
rezína, někteří přímo do koncentračního tábora v Osvětimi. Z Radějova odešlo deset osob, 
rodiny Weinsteinova, Frienbergova, Kolbova a  staří manželé Löblovi. Stejně tak byly 15. 
března odvedeny dvě cikánské rodiny bratrů Jiřího a  Martina Ištvanových, nejmladšímu 
dítěti bylo 5 let, všichni zahynuli v koncentračním táboře, řízením osudu přežil válku jejich 
třetí bratr Matěj, který byl tou dobou na práci v Německu, a tak vyvázl.
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80 let – 5. listopadu 1943 byl popraven Jan Sádlo. Únor roku 1941 byl začátkem tragické-
ho konce Jana Sádla, který bydlel na čp. 212 v osadě Mlýnky. Rodina zažila několik nočních 
prohlídek, on sám byl uvržen do vyšetřovací vazby. Gestapo jej zatklo na udání, že za peníze 
převáděl Židy na Slovensko. Hory dobře znal, hranice byla blízko a jemu se jistě zdálo snad-
né stráž oklamat. Byl usvědčen a dva roky vězněn v Praze na Pankráci, po té byl popraven.

90 let – V roku 1933 byl upraven “Statek Reissovka“, jak hlásal nápis na velkých ocelových 
vratech v dolní části. Byla to obrovská zahrada o 20 měřicích (4 ha), kterou založil MUDr. 
Arnošt Reiss. Zahradu dělily dva vzhledné letohrádky, obklopené množstvím ozdobných 
keřů, šeříky, jasmínem a květinovými záhony. 
Tomuto místu vévodila mezi vodními nádrže-
mi socha ženy jako symbol laskavosti a dobra 
– Žofi e. Nad letohrádky zahrada pokračovala 
okrasnými stromy. V  nejvýše položené části 
zahrady, vysoko nad Radějovem, byl zasazen 
sloup z mohutného smrkového kmene, který 
pocházel ze Šumavy. Ke sloupu se upínaly gi-
rlandy jabloňových větví, které z  listů a kvě-
tů vytvářely loubí. Nahoře na sloupu byl pod 
stříškou zvonek, na nějž majitel dával slav-
nostně zvonit, když zahradu navštívila jeho 
manželka.

100 let – K oslavě 1. máje 1923 se sdru-
žily radějovské spolky a  uspořádaly průvod, 
zakončený proslovem. Podle dochovaného 
plakátu probíhala slavnost v recesním duchu.  

110 let – Dne 13. března 1913 byl na české univerzitě v Praze prohlášen doktorem fi -
lozofi e Štěpán Jež, syn chudobných rodičů z čp. 118. Studoval gymnázium ve Strážnici, na 
univerzitě se vydržoval vlastním přičiněním. Byl to první obyvatel obce, který dosáhl tako-
vého titulu.

110 let – Dne 10. října 1913 v noci o jedné hodině vznikl požár v domě čp. 120, který se 
rozšířil i na domy čp. 118 a 119, jejichž stře-
chy byly pokryty slámou. Zde poprvé zasa-
hoval nově vzniklý hasičský sbor.

120 let – V červnu 1903 přišla silná průtrž 
mračen, velká voda odnesla dřevo a domácí 
nářadí obyvatelům Potoků, poškodila cesty.

120 let – V  srpnu 1903 Alois Kalvoda 
uskutečnil 1. Malířskou školu v  Radějově, 
měsíční placený kurz, jehož se zúčastnilo 9 
zájemců. 
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Diamantovou svatbu oslavili manželé: Marie a Jan Kalužovi čp. 223

Oslavencům přejeme především pevné zdraví, rodinnou pohodu, mnoho spokojenosti, 
hodně elánu a životního optimismu.

Hana Možnarová

Navždy nás opustili tito spoluobčané:
Štípská Emilia čp. 26 ve věku 91 let
Bílek František čp. 63 ve věku 70 let
Junek Jindřich čp. 10 ve věku 65 let

Čest jejich památce.

135 let – Dne 3. října 1888 vypukl požár při vaření trnek v čp. 9, který se rychle šířil po 
doškových střechách. Oheň zničil celý dolní konec vesnice až po čp. 13. Tehdy ještě nebyla 
v obci stříkačka ani neexistoval hasičský sbor, protipožární zařízení bylo velmi primitivní.

Představitelé obce před:
100 lety – Josef Gazda, čp. 8
75 lety – Josef Hazuza, čp. 241
50 lety – Oldřich Němec, čp. 230
25 lety – Ing. Josef Píža, čp. 303

Počet obyvatel podle ČSÚ před:
50 lety – 1026
40 lety – 904
30 lety – 843
20 lety – 858
10 lety – 840
Letos – 848 (vč. 13 cizinců)

Hana Možnarová

Společenská kronika

Narodily se tyto děti:
Zubalíková Tereza  čp. 13
Veverka Teodor  čp. 249

Do života jim přejeme hodně zdraví, štěstí a rodinné pohody.
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  HŘBITOV – nájem hrobových míst

  Nadcházející akce

Dne 31. 12. 2023 bude končit platnost většiny smluv o nájmu hrobových míst v obci Radějov. 
Nové smlouvy, na dalších 10 let, se budou uzavírat asi od února 2024.

O možnosti uzavřít smlouvu budeme informovat rozhlasem a na webu obce www.radejov.cz.
Žádáme nájemce hrobových míst, aby vyčkali až na naši výzvu v příštím roce.
Zároveň upozorňujeme, že všechna hrobová místa budou průběžně označována číslem. Jde 

o bílou plastovou kartičku, o velikosti 3 x 5 cm, s černým textem – např.: A/001. 
Toto číslo slouží pro orientaci na hřbitově. Nájemci jej mají uvedené ve smlouvě.
Nájemci jsou povinni strpět umístění tohoto označení, tak jak je uvedeno v Řádu veřejného 

pohřebiště obce Radějov: „Nájemce je povinen strpět číselné označení hrobových míst provedené 
provozovatelem, tyto čísla nepřemísťovat, nepoškozovat a nepoužívat k jiným účelům. Nájemce je 
povinen strpět na hrobovém místě vhodně umístěný odkaz na uveřejněnou informaci ve vývěsce 
týkající se upozornění nájemce na skončení doby nájmu.“. Celý řád je zveřejněn na hřbitově ve 
vývěsce na márnici a také na webu obce.  Děkujeme za spolupráci.

Hana Možnarová

27.12. 2023 ZPÍVÁNÍ U VÁNOČNÍHO STROMU
13.1.2024 PLES ŠKOLY – ZŠ a MŠ Radějov
27.1.2024 HASIČSKÝ PLES – SDH Radějov
10.2.2024 RADĚJOVSKÝ FAŠAŇK 
10.2.2024 MAŠKARNÍ PLES – Sokol Radějov 
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